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ليسانس از مد افتاد!
»جوان« در گفت و گو با کارشناسان درباره انصراف از انتخاب رشته بیش از نیمی از داوطلبان مجاز، بحث و واکاوی کرده است

حسین سروقامت

تصور شما از کسي که سكته کرده و به کماي عمیق فرو رفته   است، 
چیست؟ تاکنون با چنین کسي مواجه شده ايد؟

او دانشجوي تخصصي پزش�كي بود و اين اتفاق براي دايي اش 
افتاد. به صراحت گفت از او قطع امید کرديم!

اما خب. . . به خاطر عرق فامیلي هرگاه وارد اتاقش مي شد، سلام 
می کرد، برايش شعر وترانه مي خواند. 

مدتي گذشت و به هوش آمد. صحبت کرد و به کمك ديگران راه 
رفت. روزي خواهرزاده نزد دايي نشسته بود و شعر مي خواند که 
او ناگهان گفت: »محسن! تو در آن اتاق سبز برايم همین شعر را 

خواندي!«
موهاي تنش س�یخ ش�د! آيا در تمام روزهايي که ما او را مرده 

مي پنداشتیم، مي ديد و مي شنید؟
گوش مي شنود. عش�ق، روح را به تلاطم واداشته، محبت جاي 

پا باقي مي گذارد!
از بیمار در حال کما بگذريد؛ لااقل ب�ا اطرافیان مهربانانه رفتار 

کنیم!

637
رئیس مرکز ملي پیش بیني و مديريت بحران 
مخاطرات هواشناسي در گفت و گو با »جوان«:

 خسارت هاي جاني سيلاب را 
بهتر از اروپا مهار كرديم

بنا به آمار تا روز گذش�ته تعداد کش�ته هاي س�یل اخیر کش�ور 
59 تن ب�ود. ح�ال آنكه همی�ن پديده مونس�ون 300 کش�ته در 
پاکس�تان برج�اي گذاشته اس�ت. رئی�س کمیته محیط زيس�ت 
مجل�س روز گذش�ته از کمب�ود تع�داد رادارهاي هواشناس�ي و 
نقش آن در س�یل اخیر گلايه کرد. در همین زمین�ه رئیس مرکز 
ملي پیش بین�ي و مديريت بح�ران مخاطرات هواشناس�ي نیز با 
تأيید کمبود رادار به »ج�وان« گفت: با همی�ن امكانات تحريمي 
عملكردمان در کاهش خس�ارات جاني از اتحاديه اروپا بهتر بود؛ 
اروپاي غربي س�ال گذش�ته 242 کش�ته به خاطر س�یل داشت. 
بارش هاي ناگهاني اخير از سيس��تان و بلوچس��تان آغ��از و دامنه اش 
به پايتخت كش��يده ش��د. بارش هايي كه خس��ارت هاي جاني و مالي 
قابل توجهي به جا گذاشت. بيش��ترين بازتاب خبري اين بارش ها هم 

مربوط به سيلاب امامزاده داوود در محدوده دره كن بود. 
آمارهاي س��ازمان امداد و نجات جمعيت هلال احمر نشان مي دهد از 
ابتداي شروع مأموريت هاي امداد و نجات در سيل هاي اخير در مجموع 
59 نفر تا روز شنبه جان خود را از دست داده اند. همچنين چندين نفر 

نيز مفقود هستند كه جست وجو براي يافتن آنها ادامه دارد. 
رئيس فراكسيون محيط زيست مجلس شوراي اسلامي ديروز در رابطه 
با وقوع سيل در توييتر خود نوشت: در بازديدي كه از مناطق سيل زده 
داشتم، متوجه شدم رودخانه هاي ش��هر تهران نيازمند لايروبي است 
و اين خواس��ته ما از وزارت نيرو اس��ت. مديري��ت و برنامه ريزي براي 

جلوگيري از اين بحران ها نيازمند توجه بيشتري است. 
س��ميه رفيعي، در رابطه با ترك فعل صورت گرفته توس��ط سازمان 
هواشناسي كه قرار است در ديوان محاسبات كشور بررسي شود، توييت 
كرد: حلقه مفقوده پيشگيري از وقوع بحران در حوادث طبيعي سازمان 
هواشناسي است. در بررسي اين ترك فعل كافي است تعداد رادارهاي 

هواشناسي  اعلام شود!
در همين رابطه رئيس مركز ملي پيش بيني و مديريت بحران مخاطرات 
هواشناس��ي در گفت وگو با »جوان« گفت: واقعيت اين اس��ت كه تعداد 
رادارهاي هواشناسي كم است. ما اكنون 9 رادار هواشناسي براي پوشش 
وضعيت آب  و  هوا و هشدارهاي مربوط به آن در سطح كشور داريم. افزايش 
تعداد رادارها بدون شك به بهبود عملكرد سازمان در تشخيص توده هاي 
آب  و  هوايي و هش��دار نس��بت به نوع خطرناك آنها خواهد شد. سازمان 
هواشناسي به اندازه اعتبارات هر س��اله نسبت به توسعه تجهيزات اقدام 
مي كند. در همين خصوص يعني به اندازه برنامه هاي توسعه اي سازمان 
هم هر سال درخواست هاي اعتبار به نهادهاي مربوطه داده مي شود. يعني 
يك برنامه روتين و مشخص وجود دارد كه هر چقدر به سازمان اعتبار و 
بودجه بدهند، به همان ميزان هم مي توانيم توسعه فناوري داشته باشيم. 
صادق ضيائيان افزود: بايد اين نكته مهم را درباره رادارهاي هواشناسي 
مدنظر داشت كه اين رادارها فقط پديده هاي جوي جديد را تشخيص 
مي دهند. به عبارتي فقط توده هاي هوايي را يك س��اعت يا دو ساعت 
زودتر تشخيص مي دهند، نه اينكه بتوانند مثلًا از پنج روز قبل توده هاي 
هوايي را شناسايي كنند. رادارهاي هواشناسايي در تشخيص پديده هاي 
جوي و هشدار نس��بت به خطرات آنها ابزار مؤثري هس��تند. در كنار 
فناوري راداري بايد ساير دستگاه هاي اجرايي هم تجهيزات و برنامه هاي 

خود را توسعه دهند. 
اين كارشناس هواشناسي ادامه داد: هشدارهاي راداري زماني مؤثر است 
كه همراستا با آن مردم و مسئولان هم واكنش سريع داشته باشند و در 
مجموع امكانات واكنش سريع براي مقابله با حادثه وجود داشته باشد. 
در سيل اخير فيلم هاي متعددي در شبكه هاي اجتماعي منتشر شد كه 
نشان مي داد به رغم هشدار برخي افراد به عده اي از مردم، همچنان آن 

عده حاضر به ترك حاشيه رودخانه نبودند. 
ضيائيان با بيان اينكه اگر قرار باشد هش��دار بدهيم، اما واكنش سريع 
نباشد، هشدار دادن تأثيري ندارد، گفت: در قضيه واكنش سريع، نقش 
مردم بسيار با اهميت است. در همين س��يل امامزاده داوود، سازمان 
مديريت بحران با ارسال پيامك به مردم هشدار داد، اما همين سازمان 
تصور نمي كرد كه در فيروزكوه بحران از امامزاده داوود هم بدتر شود. 
هم مردم و هم مسئولان بايد هميش��ه واكنش سريع را جدي بگيرند؛ 
البته بخشي از مشكل هم مربوط به دور از نظر بودن عمق فاجعه است. 
بسياري از مردم عادي نسبت به يك بلاي طبيعي ممكن است از قبل 
هشدار بگيرند، اما بنا به زندگي روزمره هيچ تصوري از خطرناك بودن 
فاجعه ندارند. هيچ فردي فكر نمي كرد ك��ه در گرماي مردادماه و اوج 

تابستان چنين سيلي بيايد. 
رئيس مركز ملي پيش بيني و مديريت بحران مخاطرات هواشناس��ي 
ادامه داد: در حال حاضر اقليم تغيير كرده و مردم بايد خودش��ان را با 
اقليم جديد سازگار كنند. به اعتقاد شخصي من، در سيل اخير نيروهاي 
امدادي و عملياتي بسيار خوب عمل كردند. ما شهرهايي را داشتيم كه 
در يك روز دقيقاً نصف بارش يك س��ال خود را تجربه كردند. با چنين 

وضعيتي به  وجود آمدن خسارت هم طبيعي است. 
من مجموعه اطلاعات و گزارش هاي مربوط به خسارات جاني سيل را 
در س��ال 2021 در اختيار دارم. اين اطلاعات نشان مي دهد كه سيل 
سال گذشته در چين 302 كشته به  جاي گذاشته است. سيلاب هاي 
ش��كل گرفته در هند 251 كش��ته داده است. س��يل هاي رخ داده در 

اتحاديه اروپا 242 كشته داشته است. 
ضيائيان در نهايت تصريح كرد: همين پديده مونسون كه علت اصلي 
شكل گيري آن، تغيير سالانه بسيار زياد دما در مناطق بزرگي از خشكي 
در مقايسه با سطوح اقيانوس هاي اطراف است، در كشورهاي همسايه 
قربانيان زيادي گرفت. سامانه بارشي مونس��ون سال جاري در تركيه 
81 كشته و در پاكستان 300 كشته بر جا  گذاشته است. در كشورهاي 
حاشيه خليج فارس هم كشته  هاي زيادي داشت كه آمارهاي آن را اعلام 
نكردند. در واقع ما با همين امكانات كم كه زير فشار تحريم هاي ظالمانه 
فراهم شده از بسياري از كش��ورها حتي اروپاي غربي از لحاظ كاهش 

خسارات جاني جلوتر هستيم. 

  تسهيلات فوق العاده 
براي نوسازي بافت هاي فرسوده تهران

معاون معماري و شهرسازي شهرداري تهران از اختصاص تسهیلات 
فوق العاده براي نوس�ازي بافت هاي فرس�وده پايتخ�ت خبر داد. 
حميدرضا صارمي، معاون معماري و شهرسازي شهرداري تهران گفت: بر 
اساس تعريفي كه شوراي عالي شهرسازي از بافت فرسوده كرده است، بايد 
سه شرط برقرار شود تا آن بافت، فرسوده به حساب بيايد؛ يكي ناپايداري 
اس��ت، ديگري ريزدانگي و س��ومي نفوذناپذيري. بلوك هايي كه بيش 
از 50درصد قطعاتش ناپايدار باش��د، يعني فاقد سيستم سازه اي باشد، 
ناپايدار مي دانيم. همچنين بلوك هايي كه بيش از 50 درصد قطعات آن زير 
200متر باشد، ريزدانه هستند و اگر دسترسي بيش از 50 درصد قطعات آن 

به معابر، به عرض زير شش متر برسد، نفوذناپذير هستند. 
معاون ش��هردار ته��ران ادام��ه داد: ب��ا اين ويژگ��ي، ته��ران حدود 
4هزارو400هكتار از مجموع حدود 70 هزار هكتار آن، بافت فرسوده 
است. البته در 15 سال گذشته، 43 درصد آن را نوسازي كرده ايم. علاوه 
بر بافت فرسوده، بافت ناپايدار شهري هم داريم، چراكه برخي از قطعات، 
مشمول اين تعريفات قرار نمي گيرند، اما ناپايدار به شمار مي رود. يكي از 

موضوعات مهم در نظام شهري ما توجه به همين بناهاست. 
وي در پاسخ به سؤال ديگري درباره اينكه چه تعداد تهراني در بافت هاي 
فرسوده ساكنند، گفت: از نظر درصدي، اين مساحت اگر چه 7 درصد از 
شهر تهران را به خود اختصاص داده است، اما از نظر جمعيتي، 20درصد 
جمعيت تهران در اي��ن بافت زندگي مي كنن��د. در حقيقت تراكم آن 
2/5برابر ساير بخش هاي تهران است. همچنين 30 درصد پلاك هاي 

شهر تهران در اين محدوده قرار دارد. 
معاون معماري و شهرسازي شهرداري تهران گفت: منطقه 10 با حدود 
57 درصد و مناطق 11 و 12 با بيش از 40 درصد، بيشترين تراكم فراواني 
بافت فرسوده را دارند. همين موضوع باعث شده است سرانه فضاي سبز 
منطقه 10 كمتر از سه متر باشد. نكته ديگر اين است كه بيش از 47 درصد 
پلاك هاي بافت فرسوده شهر تهران در بازه مساحتي بين 50 تا 100 متر 

مربعي است و 91 درصد آن مساحتي كمتر از 200 متر مربع دارند. 
وي درباره تسهيلاتي كه براي نوسازي بافت هاي فرسوده ارائه مي شود، 
گفت: تسهيلات فوق العاده اي براي تجميع زمين هاي با مقياس كوچك 
در اين بافت به سازندگان مي دهيم. براي مثال، اگر كسي بيايد شش 
س��اختمان با مقياس كوچك را بخرد، تس��هيلاتي كه به او مي دهيم 
قابل توجه است. از طريق بانك مسكن، 60 ميليون براي وديعه واگذار 
مي ش��ود؛ براي س��اخت آن به ازاي هر واحد 450 ميليون تومان وام 
مي دهيم كه 300 ميليون آن وام كم بهره است. كوچه هايي را كه در آنجا 
قرار دارد، به صورت رايگان به سازنده مي دهيم و مواردي ديگر. يكي از 
رويكردهاي امسال ما كه مي تواند تعداد پروانه ها را به عدد قابل توجهي 

برساند، همين تسهيلات است.

علیرضا سزاوار

   يك کارگر – تهران: ميزان افزايش حقوق كارگران با نوسانات 
قيمتي كه در سال جاري اتفاق افتاد، خنثي شده است. افزايش حقوق 
كارگران در اوايل سال رشد خوبي را شاهد بود و باعث خوشحالي اين 
قشر زحمتكش شد، اما به مرور اين شيريني افزايش حقوق در كام 
كارگران تلخ شد. از دولت و وزارت كار تقاضا داريم به موضوع رسيدگي 

و با تمهيداتي فشار سنگين تورم را براي كارگردان كم كنند. 
   انصاري – تهران: به رغم افزايش شديد قيمت بليت هواپيما، 
متأس��فانه هيچ برنامه ريزي و فكري براي سر  و  س��امان دادن به 
وضعيت ايرلاين ها وجود ندارد. روز ش��نبه 8 مرداد بليت هواپيما 
از تهران به مقصد مشهد مقدس را داشتيم كه هواپيمايي وارش 
س��اعت ها تأخير هواپيما را بدون عذرخواهي پشت س��ر گذراند! 
خواستم به وزير محترم راه بفرماييد فقط گران كردن بليت را در 
كار خود قرار ندهند، بلكه پيگير اين تأخيرها بشوند كه  خيلي براي 

مسافران هزينه، كلافگي و از دست دادن زمان را دارد. 
   يك شهروند - تهران: قله توچال يك مكان تفريحي براي 
اقشار مختلف مردم به حساب مي آيد. لزوم رعايت قانون حجاب 
در اين محل بايد براي همگان مدنظر قرار گيرد به كرات مشاهده 
مي شود كه برخي با هر نوع پوششي در اين مكان بدون اينكه كسي 
باشد به آنها تذكر قانوني دهد، حضور پيدا مي كنند. حتي در كنار 
اين پوشش هاي نامتعارف حيوان گرداني هم به آن اضافه شده است. 
همه اين مسائل باعث شده اس��ت فقط عده خاصي از اين فضاي 
زيباي گردشگري استفاده كنند. از مسئولان مربوطه تقاضا دارم به 
موضوع رسيدگي كنند و شرايط را براي حضور همه افراد جامعه در 

چنين مكان هايي فراهم آورند. 

سلام بر شما مخاطبان همیشگي »جوان«. 
اين ستون متعلق به شماست. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 اجتماع�ي ب�ا ش�ماره 09۱909۶۸530 
يا تلفن: ۸۸49۸44۸ پذيرا و  شنوا هستیم. 
داش�ته باش�ید اين ستون را مس�ئولان و 

مديران با حساسیت ويژه مي خوانند.  اسكن کنید

زهرا چیذری
  گزارش

   موضوع راه اندازي قطار س��بك ش��هري در تهران به عن��وان يكي از 
مدل های حمل و نقل مطرح بوده است و اكنون معاون حمل و نقل و ترافيك 
شهرداري تهران مي گويد سرمايه گذار و فاينانسور چيني براي اين موضوع 
اعلام آمادگي كرده و اجراي آن منوط به تأييد شوراي عالي ترافيك است. 
   پس از اجراي طرح داروياري از 23 تيرماه س��ال جاري 119 قلم 
داروي بدون نسخه )OTC( با پوشش بيمه اي محاسبه مي شوند. اين 
داروها در شش گروه سرماخوردگي، گوارشي، فرآورده هاي پوستي، 

ملين و ضد احتقان، ضد سرفه و ساير داروهاست. 
   طبق اعلام س��امانه ملي انتش��ار و دسترس��ي آزاد ب��ه اطلاعات، 
سال گذشته 20هزار و 865 وكيل مش��مول معافيت ابزاري شدند و 

19هزارو253 وكيل هم ماليات قطعي صفر دارند. 
   با تصويب و ابلاغ طرح افزايش پذيرش دانش��جوي دندانپزشكي 
در مقطع عمومي در سال هاي 1401 تا 1404، طي چهار سال آينده 
تعداد دانشجويان دندانپزشكي افزايش 25 درصدي خواهد داشت. به 
اين ترتيب ظرفيت پذيرش دانشجويان اين رش��ته از هزارو925 نفر 

فعلي به 3 هزار  325دانشجو در سال 1404 افزايش پيدا مي كند. 

تا چن�د روز ديگر ق�رار اس�ت کارنامه هاي 
اولیه کنكور سراس�ري ۱40۱ منتش�ر شود و 
داوطلبان وارد مرحله انتخاب رش�ته شو ند؛ 
مرحله اي که چند سالي مي شود حدود نیمي 
از داوطلبان کنكور از حض�ور در آن انصراف 
مي دهن�د. گزارش هاي س�ازمان س�نجش 
حكايت از آن دارد که در دو، س�ه سال اخیر 
بیش از 50 درصد از کنكوري ها انتخاب رشته 
نكرده اند. اين بدين معناس�ت که براي دهه 
هش�تادي ها لیس�انس گرفتن از م�د افتاده 
و مانند ده�ه ش�صتي ها و ده�ه هفتادي ها 
به دنبال اين نیس�تند که به ه�ر قیمت و در 
ه�ر رش�ته اي م�درك دانش�گاهي بگیرند. 
ش�ايد خیل بیكاران تحصیلكرده و بي پول، 
اصلي ترين مس�ئله اي باش�د که تحصیلات 
دانشگاهي را در چشم اين گروه از داوطلبان 
از سكه انداخته است. گذشته از اين در شرايط 
کنوني جامعه، تحصیلات دانش�گاهي ديگر 
معیار منزلت اجتماعي نیست و پارادايم هاي 
اجتماع�ي منزل�ت را از تحصی�لات به پول 
تغییر داده  است. بر اين اساس چیزي نزديك 
ب�ه ۱0، ۱5 درص�د از داوطلب�ان کنكور س�ر 
صندلي هاي رش�ته هاي پول سازي همچون 
پزشكي با هم رقابت دارند و بقیه کنكوري ها 
هم اگ�ر هدفش�ان تنه�ا رفتن به دانش�گاه 
باشد، عملًا بي هیچ مشكلي وارد آن خواهند 
ش�د. از تمام اينها گذش�ته، ه�م بچه ها هم 
خانواده ها متوجه ش�ده اند مس�یر موفقیت 
و خوش�بختي تنه�ا از دانش�گاه نمي گذرد 
و اصلًا قرار نیس�ت هم�ه اف�راد تحصیلات 
دانشگاهي داش�ته باش�ند. جامعه به تعداد 
کمي دکتر و مهندس نی�از دارد، اما به تعداد 
زيادي کارگر و تكنسین خلاق نیازمند است! 
سال گذشته بود كه س��ازمان سنجش آموزش 
كش��ور اعلام كرد 52 درص��د داوطلبان كنكور 
سال 1400 كه مجاز به انتخاب رشته شده بودند، 
از اين كار صرف نظ��ر كردند و عط��اي ورود به 
دانش��گاه را به لقاي��ش بخش��يده اند. اين روند 
كاهش انتخاب رشته كنكوري ها از سال 1390 
آغاز شد و هر س��ال تعداد كمتري از داوطلبان 
كنكور انتخاب رشته كردند به گونه اي كه سال 
97 بي��ش از 60 درصد و س��ال 98 بيش از 54 
درصد داوطلبان اقدام به انتخاب رشته كرده اند  
و سال 99، 46 درصد و سال گذشته هم همين 
46، 47 درصد انتخاب رش��ته كردند و احتمال 
دارد امس��ال هم انتخاب رش��ته كنكور بيشتر 
آب برود. خلاصه اينكه دهه هش��تادي ها مثل 
دهه ش��صتي ها و دهه هفتادي ها كش��ته مرده 
رفتن به دانش��گاه و ليس��انس گرفتن نيستند. 
اين گروه س��ني بيش��تر به دنبال كسب درآمد 
هستند و اگر بنا باشد براي رشته اي سينه چاك 
كنند، آن رشته، رشته اي همچون رشته پزشكي 
اس��ت كه هم جايگاه اجتماعي بالاي��ي دارد و 
هم درآمد هاي كلاني را به جيب ش��ان سرازير 
مي كند. به همين خاطر هم تنها 10، 15 درصد 
از كنكوري ه��ا واقعاً خواهان رفتن به دانش��گاه 
هس��تند و اين 10، 15 درصد هم رقابتشان سر 
صندلي هاي خاص در دانشگاه هاي خاص و برتر 
است و بقيه داوطلبان هم اگر بخواهند به دانشگاه 
بروند، با فرش قرمز و صندلي هاي خالي فراوان 
مواجهند، ام��ا وقت و حوصل��ه و تمايلي ندارند 
عمرشان را براي گرفتن ليس��انس هايي صرف 
كنند كه در كوزه بگذارند و آبش را بخورند! و در 
نهايت هم به مدد لطف دوست، فاميل و آشنا در 
شغلي مشغول به كار شوند كه هيچ ارتباطي با 

رشته تحصيلي شان ندارد!
  بالاي صد در صد پشت کنكوري 

 غلامحس��ين حس��يني نيا، رئي��س س��ازمان 
فني –حرفه اي كشور با اشاره به اينكه در كنكور 
س��ال گذش��ته 53 درصد از افراد واجد شرايط 
تعيين رش��ته نكرده ان��د، معتقد اس��ت: » اين 

نشان مي دهد خانواده ها و جوانان به اين نتيجه 
رسيده اند كه تنها راه موفقيت رفتن به دانشگاه 
نيس��ت و اين از انتخابي آگاهانه حكايت دارد و 
نش��ان مي دهد جوانان براي رفتن به دانش��گاه 
به هر رش��ته اي راضي نمي ش��وند. اين انتخاب 
آگاهانه نشانه مثبتي است و نگاه مهارت آموزي 

در جوانان تغيير كرده است.«
وي تأكي��د مي كند: » م��ا قبلًا ب��ه دنبال جذب 
نيرو براي مهارت آموزي فن��ي حرفه اي بوديم، 
اما هم اكنون در بس��ياري از رشته ها با ترافيك 
مراجعه كننده مواجهيم و دستگاه هاي مختلف 
هم وارد مهارت آموزي براي گروه هاي مختلف 
شدند. ما الان حدود 19 جامعه هدف و مخاطب 
براي س��ازمان فني - حرفه اي داريم كه آنها را 

تحت پوشش قرار دهيم.«
  تحمیل رقابت ۱5 درصدي به صد در صد 

داوطلبان 
محم��د داوري، كارش��ناس ح��وزه آموزش در 
گفت وگو با »ج��وان« با تأكيد ب��ر اينكه پديده 
كنكور، پديده اي تحميلي توسط مافياي كنكور 
و نظام آموزش��ي ناكارآمد ما ب��ر دانش آموزان 
است، مي افزايد: » خانواده ها هم در اين تحميل 
همراهند، چراكه خانواده ها تصور مي كنند اين 
مسئله تنها روزنه پيش��رفت فرزندانشان است، 
ولي بچه ها مسئله را جور ديگري مي بينند. در 
نتيجه كنكور كه براي 10 يا حداكثر 15 درصد 
كرسي هاي پرمتقاضي برگزار مي شود، خودش 
را به صد در صد متقاضيان تحميل مي كند. « از 
نگاه داوري يك سوم ش��ركت كنندگان كنكور 
به اجبار خانواده و اطرافيان در كنكور ش��ركت 
مي كنند و نه انگيزه و ن��ه مطالعه اي دارند. يك 
سوم هم يك علاقه نسبي دارند، اما باز به اجبار 
خانواده شركت مي كنند و مطالعه اي نداشته اند. 
تنها يك سوم علاقه و انگيزه لازم را دارند و طبعاً 
اين بيش از 50 درصدي كه اصلًا انتخاب رشته 
نمي كنند، از دو دسته اول هستند كه اگر اجبار 
خانواده ها نبود، اين گروه اصلًا در كنكور شركت 
نمي كردند و ش��ركت كنندگان اصلي كنكور از 
همين 50 درصدي بودند ك��ه حالا هم انتخاب 

رشته مي كنند. 
اين كارش��ناس حوزه آموزش ريش��ه هاي اين 
بي علاقگي و بي انگيزگي براي دانش��گاه رفتن 
در مي��ان ده��ه هش��تادي را اينگون��ه تحليل 
مي كند: » بخشي از اين ماجرا كه بيش از نيمي از 
داوطلبان مجاز به انتخاب رشته، انتخاب رشته 
نمي كنند، پدي��ده كنكور و فش��ار اجتماعي و 
خانوادگي است و ريش��ه اصلي اين نبود تمايل 
آن است كه افراد از اينكه كنكور و دانشگاه مسير 
رس��يدن به رفاه، آرامش و خوش��بختي است، 

نااميد شده اند!«
  وقتي م�درك تحصیل�ي منزلت آفرين 

نیست 
ب��ه گفت��ه داوري در دهه هاي گذش��ته فضا به 
گونه اي بود كه دانشگاه و كنكور را بهشت موعود 

و رمز خوشبختي و موفقيت مي دانستند، اما حالا 
گرايش و نگرش مادي گرايي حتي به دوره هاي 
متوسطه اول رسيده است و وقتي با دانش آموزان 
پايه نهم صحبت مي كنيد، به دنبال ملاك سطح 
درآمد و زمينه هاي شغلي هس��تند. وي تأكيد 
مي كند: » ما مي گوييم در انتخاب رشته، مثلث 
علاقه، زمينه شغلي و آينده مهم است، اما الان 
ديگر پز دكتر و مهندس ب��ودن كارايي ندارد و 
اين نگاه مادي گرايي موجب ش��ده نگاه منزلتي 
به دانشگاه كمرنگ شود و پز اينكه چه ماشين و 
چه خانه اي داريد و آيا امكان سفر خارجي داريد؛ 
معيار منزلت اجتماعي شده و مدرك تحصيلي 
مانند گذش��ته منزلت آفرين نيست، بنابراين از 
منظر نگرش��ي، اقتصادي، فرهنگي و اجتماعي 
جايگاه دانشگاه در كشور كاهش پيدا كرده است. 
به خصوص دانش��گاه هاي داخلي و اگر منزلتي 

باشد براي دانشگاه هاي خارج از كشور است.«
از نگاه داوري در حال حاض��ر حدود 10 درصد 
رقاب��ت ب��راي برخ��ي صندلي ه��اي خالي در 
رشته هايي همچون پزشكي وجود دارد، اما در 
رياضي آمار قبولي بالاي 100 درصد است. البته 
جاي خوش��حالي است كه به رش��ته هاي علوم 

انساني اقبال بيشتر شده است. 
  همه نبايد به دانشگاه بروند

آم��ار ش��ركت كنندگان كنكور 1400 نش��ان 
مي دهد م��ا 900 هزار دانش آموز داش��تيم، اما 
بيش از يك ميليون و 500 ه��زار نفر در كنكور 
شركت كرده اند و اين يعني 600 هزار نفر پشت 
كنكوري هستند. در واقع در ايران 155 درصد 

پشت كنكوري داريم!
اين در حالي است كه در ساير كشور ها متقاضي 
ورود به دانش��گاه به مراتب كمت��ر از اين تعداد 
است و اين نش��ان مي دهد آموزش و پرورش ما 
ساختاري را طراحي كرده است كه 155 درصد 
مي خواهند به دانشگاه بروند، اما مثلًا در كشوري 
مانن��د انگلس��تان 23 درص��د از دانش آموزان 
متقاضي رفتن به دانش��گاه هس��تند. اين اعداد 
در امريكا 37، فنلاند 34 و ژاپن 58 درصد است 
كه بيانگر آن است كه بسياري از دانش آموزان با 
خروج از نظام آموزش و پرورش به اندازه كافي 
توانمند شده اند و لزومي به حضور همه آنها در 

دانشگاه نيست. 
داوري هم با تأكيد بر اينكه مس��ير موفقيت از 

دانشگاه نمي گذرد، مي افزايد: » ضمناً قرار نيست 
هر كس ديپلم مي گيرد، وارد دانش��گاه ش��ود و 
هيچ جاي دنيا هم اينطور نيس��ت. كارآموزي با 
ورود به بازار كار و  فن��ي- حرفه اي و حتي ورود 
به آموزش��گاه آزاد بايد در كنار آموزش عمومي 
از كلاس دهم با ح��ذف درس هاي غير ضروري 
اتفاق بيفت��د و دانش آم��وز ب��رود مهارتي ياد 
بگيرد ت��ا بتواند بع��د از ديپلم جذب ب��ازار كار 
شود، اما الان تناسبي بين رشته هاي تحصيلي، 
فارغ التحصيلان و تقاضاي بازار كار وجود ندارد. 
تناسبي بين اس��تعدادها و علايق و رشته هايي 
كه توسط جامعه و خانواده ها به بچه ها تحميل 

مي شود، وجود ندارد.«
وي تأكي��د مي كند: »هي��چ جاي دني��ا اينطور 
نيست. اگر بنا باشد همه به دانشگاه بروند پس 
حرفه هاي ديگ��ري را كه به تحصي��لات عالي 
نياز ندارد، بايد از كج��ا بياوريم؟ در حال حاضر 
نيروهايي همچون نيروهاي تأسيس��ات از افراد 
تجربي غير متخصص تأمين مي شود، در حالي 
كه با تقوي��ت مدارس فني- حرف��ه اي مي توان 
اين مشكل را حل كرد، اما هنوز هم عده اي فكر 
مي كنن��د كار و دانش و فني- حرف��ه اي يعني 
افراد ب��دون اس��تعداد! اين در حالي اس��ت كه 
خيلي بيش��تر از اينكه به دكت��ر و مهندس نياز 
داشته باشيم، به تكنس��ين نياز داريم. اگر اينها 
كارت فني- حرفه اي داش��ته باشند، وقتي وارد 
خانه ما هم مي ش��وند از نظر امنيت��ي هم بهتر 
اس��ت، اما در اين بخش هم در سياستگذاري و 
هم در فرهنگ مشكل داريم و خود دانش آموزان 
هم نگاه شان به رشته هاي فني - حرفه اي و كار و 

دانش مثبت نيست.«
نصرت الله فاضلي، دبير سابق شوراي هماهنگي 
علمي س��ازمان پژوهش و معاون س��ابق وزير 
آموزش و پرورش ه��م در گفت وگو با »جوان« 
با تأكيد بر لزوم س��رمايه گذاري براي توس��عه 
فني - حرفه اي مي گويد: » در حال حاضر آموزش 
عالي 60 برابر آموزش و پرورش اعتبار مي گيرد، 
اما همين مقدار كمي كه در كار و دانش بودجه 
گرفته و كار كرده ايم، شاهد آن هستيم كه بازار 

كارشان بيشتر از دانشگاه هاست.«
وي معتقد اس��ت: »اگر واقعاً نگاه دلس��وزانه اي 
حاكم است و بنا داريم مش��كل اشتغال را حل 
كنيم و اميد در جامعه ايجاد و بچه ها و نوجوانان 
را از حالت بي انگيزگي خارج كنيم، بايد مدارس 
ما از اين سه شاخه كار و دانش، فني- حرفه اي 
و متوسطه نظري خارج شود. در حال حاضر ما 
700 هزار نفر هنرجو داريم و عمده دانش آموزان 
ما در متوس��طه نظري و در آنجا هم در رش��ته 
تجربي هستند، چرا، چون وقتي به بازار و جامعه 
نگاه مي كنند، مي بينند فقط رشته تجربي است 

كه مي تواند آينده آنها را تأمين كند.«
به گفته فاضلي بر اساس هرم تحصيلي هر پنج 
تكنسين نياز به يك مهندس دارند، اما ما فقط 

داريم مهندس تربيت مي كنيم. 
  تحصیلك�ردگان بی�كار و بي پ�ول 

تحصیلات را از مد انداخته اند
دكتر امان الله قرائي مقدم، جامعه شناس هم در 
گفت وگو با »ج��وان« در برابر اي��ن نكته كه آيا 
كاهش انتخاب رشته داوطلبان مجاز به انتخاب 
رش��ته به كمتر از 50 درصد نشانه از مد افتادن 
ليسانس و تحصيلات دانشگاهي است مي گويد: 
» بله كاملًا با ش��ما موافقم. « وي در ريش��ه يابي 
اين ماجرا با اشاره به تحقيقي كه طي سال هاي 
58 تا 63 با مسئوليتش در شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي انج��ام شده اس��ت، مي افزايد: » در اين 
پژوهش ما به دنبال رابطه بين رش��ته تحصيلي 
و س��مت در ش��غل بوديم و اين پژوهش روي 
جامعه آماري 105 هزار و 473 نفر انجام شد و 
نتايج آن در 10 جلد موجود است و نشان مي داد 
اغلب افراد ب��ه دليل آنكه براي تحصيلاتش��ان 
كار متناس��ب وجود ن��دارد، مجبورند در جاي 
ديگ��ري كار كنند. « از نگاه اين جامعه ش��ناس 
وقتي ب��ازار كار مناس��بي وجود ن��دارد، قدرت 
جذب فارغ التحصيلان دانشگاه را در رشته هاي 
تحصيل��ي و تخصص��ي ك��ه دارن��د، نداريم و 
روابط مداري حاكم است و با اين بي انگيزگي ها 
مواجه مي ش��ويم. به گفته قرائي مقدم از سوي 
ديگر درآمد مش��اغل دولتي و نظام بوروكراسي 
كش��ور با هزينه هاي زندگي متناس��ب نيست. 
علاوه بر اينها بسياري از فارغ التحصيلان در حال 
حاضر بيكارند! همه اينها در كنار هم موجب شده 
صندلي هاي دانشگاه پر نشود و داوطلبان كنكور 
گرايشي به انتخاب رش��ته ندارند و تنها رقابت 
بر س��ر برخي رش��ته هاي پولساز اس��ت؛ مثلًا 
كرسي هاي رشته رياضي خالي مانده اند، چون 
براي فارغ التحصيلان اين رشته ها قدرت جذب 

در بازار كار وجود ندارد. 
قرائي مق��دم در عين ح��ال به اس��تعداد بالاي 
دانش آموزان و دانشجويان ايراني اشاره مي كند 
و مي افزايد: » م��ا در رش��ته هاي عل��وم پايه در 
دنيا حرف براي گفت��ن داريم، ام��ا چون نظام 
بوروكراسي و دولتي ما قدرت جذب اين افراد را 
ندارد و چشم اندازي پيش روي شان نمي بينند، 
حتي انتخاب رش��ته نمي كنند و متأس��فم كه 
بگويم بس��ياري از دانش آموزان و دانش��جويان 
نخبه ما مانند مريم ميرزا خاني جذب كشورهاي 

ديگر مي شوند.«

جمعی�ت فارغ التحصی�ل بی�كار و نیازهای 
جديد ب�ازار کار ک�ه م�درك در آن چندان 
جايگاهی ندارد، باعث ش�ده است بسیاری 
از کس�انی که در کنكور ش�رکت می کنند، 
به رغ�م  مجاز ش�دن انتخاب رش�ته نكنند
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